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Narodno-gospodarske stvari. 
Kaj tare kmeta? 

Pod naslovom: „Kaj tare kmeta?" brati je bilo v 
listu „Lj. Gl." to-le: 

„Kmečki pridelki so cenjeni po svoji vrednosti, 
kakor mu doma izrastejo. Tisto pa ni v račun vzeto, 
da mora kmet svoje pridelke v denar spraviti, če hoče 
davek in druge reči plačati, da mora tedaj svoje pri
delke v mesto (na prodaj peljati. Koliko on časa za
mudi, koliko on in konj potrosita med potjo, to vse ni 
v račun vzeto. Ko bi se vse to vračuniio, potem bi bil 
čisti dohodek kmeta veliko manjši, kakor je vraČunjen, 
toraj bi se mu morali tudi davki za toliko znižati". 

Ker gre ta izjava nekoliko tudi na adreso tistih 
ljudskih zastopnikov, ki jih je deželni zbor kranjski iz
volil v deželno cenilno komisijo, katera častna , a te
žavna in imenitna naloga je zadela tudi podpisanega, 
veže me dolžnost, v ti zadevi nekoliko spregovoriti, da 
se ne vrine in širi med ljudstvom kriva misel, češ, iz

brani zastopniki niso na vse strani spolno vali svoje 
dolžnosti. 

Iz katerega vira je zajemal oni list omenjeno trdi
tev, meni sicer znano ni, ali reči moram, daje ne
r e s n i č n a . 

Pri pregledovanji in pretresovanji stroškov , ki jih 
prizadene obdelovanje različnih zemljišč, katere so 
okrajne cenitvene komisije sestavile in predložile deželni 
komisiji z nasvetom vrstilne tarife, popravilo se je vse 
to, kar je bilo pomanjkljivega, in se je spoznalo za po
trebno. Med drugim se je na predlog ljudskih zastop
nikov, ki je tudi obveljal, postavilo med stroške tudi 
to, kar prizadene kmetovalcu prevožnja in prodaja nje
govih pridelkov na bližnji trg. In nasledek tega na
tančnega pregledovanja, pretresovanja in popravljanja je 
ta, da se je določila konečna vrstilna tarifa za vcenitev 
tako, da se je vsled tega uže okoli 40 let trajajoče pre-
obloženje dežele naše z gruntnim davkom tudi izdatno 
zmanjšalo. 

Po stalnem gruntnem katastru znašal je namreč 
gruntni davek dežele naše 943.613 gold. 
po novi vcenitvi znaša pa 634.036 „ 

toraj se je zmanjšal za 309.577 gold. 
Se ve, da ta vsota še ni stalna, ker centralna ce-

nilna komisija reklamacij ni še konečno rešila, ali ka
kor reč sedaj stoji, pričakujemo s trdnim zaupanjem, 
da se deželi naši odmerjena svota 634036 gold. dosti 
povišala ne bode, in pomanjšanje gruntnega davka sme 
se pričakovati najmanj v okrogli številki 300.000 gold. 
na leto. 

S tem izidom nove vcenitve, mislim jaz, smejo 
kmetovalci dežele nase pač zadovoljni biti. Nečem pa 
trditi, da se je z novo vcenitvijo vsakemu vstreglo in 
vse popolnoma vravnalo; kajti vsako delo, ki ga člo
veške roke izdelajo, ni tako popolno, da bi ne bilo no
benega popravka treba. Tudi so nanesle okoliščine, da 
ni bilo mogoče popraviti še tega ali unega , dasiravno 
se je to od naše strani želelo. Treba je to, kar bi ne 
bilo prav vravnano, obdržati si v spominu, in pri pri
hodnjem pregledavanji, ki se ima po postavi goditi po 
preteklih 15 letih, vrediti. 

Tudi je res, da tu in tam se kaže le mala pomanj
šava ali cel6 kako povikšanje na gruntnem davku; ali 
vČinile so to krajne zadeve; namreč ali so se razdelili 
pašniki in spremenili v njive in travnike, ali pa se je 
kultiviralo močvirje (v okolici ljubljanski), ki je prej 
prav malo dohodka donašalo. Luka Robič. 


